

AWARD CITATION

Red Star

1.	Surname, name and middle name	LYSHINSKY GENADIY NIKOLAEVICH
2.	Rank	Private
3.	Position and unit	Rifleman of 171 detached labour battalion
		is recommended for medal order "FOR COMBAT MERITS" "RED STAR" "PATRIOTIC WAR II CLASS"
4.	Birth year	1923
5.	Nationality	Ukrainian Russian Belorussian
6.	Party membership	None party member VKP(b) member since 194
7.	Participation in the civil war and later in defence of USSR, in Patriotic war	In Patriotic war on
8.	Wounds and contusions	None sever wound
9.	In Red Army service since	Since 19-05-1942
10.	Drafted by which induction station	Shakhtinsk district military commissariat, Rostov region.
11.	Previous awards	None
12.	Awardee's and his family permanent home address	<i>intentionally obscured</i>

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

For effective combat performance in the invasion into the East Prussian territory in October 1944, comrade DUBINDA was recommended for the order "GLORY I CLASS".

For exhibited courage and bravery, for bold initiative and decisive conduct during the German strong defence breakthrough near the town Stallupönen (East Prussia) in January 1945, comrade DUBINDA was recommended for order "BOGDAN KHMELNITSKY III CLASS".

Comrade DUBINDA commanded a rifle platoon and exhibited fearless attitude, personal courage and bravery, and military leadership skills in the bloody fighting for elimination of the German force in East Prussia west of the Königsberg city and in capturing the settlements Diedersdorf, Bladiau, Kirscheiten, Stuthenen during 13-21 March 1945.

After our opening artillery barrage against the German defences near the mansion Sperwienen (Koenigberg province in East Prussia) on 13 March 1945, comrade DUBINDA quickly raised his platoon into assault and attacked the enemy positions. Drawing his men to follow him, he himself was the first to rush into the enemy trenches, where, exhibiting wonders of human heroism, he killed 12 German troops in a hand to hand combat. He and his platoon captured 30 enemy troops and 1 officer in this engagement.

Having captured the enemy trenches, comrade DUBINDA exploited the success, he assaulted and captured the village Bladiau on 15 March 1945, where together with his platoon, he eliminated up to a company of enemy troops and captured 2 enemy cannons.

On 21 March 1945, an enemy force of up to 200 troops supported by artillery and mortars went into a decisive attack on the sector defended by his platoon. A few men under DUBINDA's command courageously and heroically held their line. Drank Germans stubbornly pressed forward at our positions. And when the ammunition was depleted, comrade DUBINDA attacked the attacking enemy with hand grenades. Then he captured a enemy machine-gun with bullet belts and opened hail of fire at the enemy. Having lost up to 2 infantry companies, the enemy retreated. Having fended off the enemy attack, he himself attacked the enemy together with 10 other riflemen. They assaulted and captured the mansion Stuthenen, where they imprisoned 40 German troops.

For exhibited courage and bravery, which assisted to defeat the enemy, comrade DUBINDA deserves to be bestowed with the title "HERO OF SOVIET UNION".

Commander of 293 Guards rifle Red Banner Suvorov order regiment
28 March 1945 Guards Colonel *signature* /SVIRIDOV/

He deserves the highest honour - the title "HERO OF SOVIET UNION"

Commander of 96 Guards rifle "Ilovaisk" Lenin order Red Banner division
Guards Mj. General *signature* /KUZNETSOV/

02 April 1945

He deserves the highest honour - the title "HERO OF SOVIET UNION"

Guards Mj. General *signature* /ALEKSANDROV/

03 April 1945

Conclusion of the Army Military Council

He deserves the highest honour - the title "HERO OF SOVIET UNION"

Commander of 28 army
Lt. General *signature*
/LUCHINSKY/

Military council member of 28 army
Lt. General *signature*
/A. MELNIKOV/

04 April 1945

Bestowed with the title "Hero of
soviet Union",
Order "Lenin" and medal "Gold
Star".

Decree on 29.06.1945

257

10
24.47

НАГРАДНОЙ ЛИСТ

153

206

1. Фамилия, имя и отчество - ДУБИНДА ПАВЕЛ ХРИСТОФОРОВИЧ.
2. Звание - Гвардии старшина. 3. Должность и часть - Командир Стрелково-го взвода 293 Гвардейского Стрелкового Краснознаменного ордена Суворова Полка, 98 Гвардейской Стрелковой Иловайской ордена Ленина Краснознаменной Дивизии.

представляется - и присвоению звания ГЕРОИ СОВЕТСКОГО СОЮЗА.
4. Год рождения - 1914. 5. Национальность - Украинец. 6. Партийность - беспартийн
7. Участие в гражданской войне, последующих боевых действиях по защите СССР и отечественной войне / где, когда / - На фронтах отечественной войны с 18.7.44г.
8. Имеет ли ранения и контузии в отечественной войне - Ранен 26.8.1945 года.
9. С какого времени в Красной Армии - с 15.3.1944 г. 10. Каким зв. призван - Летсонским зв. Херсонской области. 11. Чем ранее награжден - орденом "СЛАВА 3 СТЕПЕНИ" - 1944 г., орденом "СЛАВА 2 СТЕПЕНИ" - пр. № 59/Н от 5.10.44г. по 28 Армии.
12. Постоянный домашний адрес представляемого и награжденного / и адрес его семьи

1. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг:

За умелое проведение боевых операций в боях при вторжении в пределы Восточной Пруссии в октябре 1944 года, тов. Дубинда П. А. представлен к награждению орденом "СЛАВА 1 СТЕПЕНИ".

За проявленное мужество, смелую инициативу и решительность в боях при прорыве сильно укрепленной полосы обороны немцев северо-западнее города Шталупенен / Восточная Пруссия / в январе 1945 года тов. Дубинда П. Х. представлен к награждению орденом "БОГДАН ХМЕЛЬНИЦКИЙ 3 СТЕПЕНИ".

В ожесточенных боях по ликвидации Восточно-Прусской группировки немцев северо-западнее города Кенигсберг и овладению населенными пунктами: Динерсдорф, Блайнау, Киршайтен и Штутенен 18-21 марта 1945 года тов. Дубинда П. А. команду стрелковым взводом проявил бесстрашие, мужество, командирские умения и личное героизм.

После артиллерийской обработки переднего края немецкой обороны в районе господского двора Шпервинен Кенигсбергской провинции / Восточная Пруссия / 13 марта 1945 года тов. Дубинда П. Х. быстро поднял свой взвод на штурм вражеских укреплений и увлекая за собой бойцов своего взвода первым ворвался в траншею противника, где проявляя чудеса героизма лично в рукопашной схватке убил 12 немецких солдат и захватил в плен составом взвода 30 солдат и одного офицера противника.

Смелем траншеями и развивая успех наступления тов. Дубинда П. Х. 15 марта 1945 года штурмом ворвался в село Блайнау, где составом взвода уничтожил до роты пехоты и захватил в качестве трофеев 2 пушки противника.

21 марта 1945 года противник силой до 200 человек при поддержке артиллерии и минометов предпринял яростную контратаку на участок обороны взвода. Героичка бойцов под командованием тов. Дубинда П. Х. проявляя мужество и героизм, стойко удерживали занимаемые рубежи. Ослепленные немцы упорно лезли на наши боевые порядки. И когда вышли боеприпасы, тов. Дубинда гранатами забросал и ссаждал врага и в бой захватив вражеский пулемет с лентами, открыл из трофейного пулемета ураганный огонь по немцам. Потеряв до 2-х рот своих солдат и офицеров противник откатился назад. Отразив контратаку противника сам перейдя в наступление, тов. Дубинда с десятком бойцов ворвался в господский двор Штутенен, где захватил в плен 40 немецких солдат и офицеров.

За проявленное мужество и героизм в боях, способствовавшее поражению противника и успешному проведению боевых операций части, тов. Дубинда П. Х. достоин присвоения звания ГЕРОИ СОВЕТСКОГО СОЮЗА.

КОМАНДИР 293 ГВ. СТР. КРАСНОЗНАМЕН. ОРДЕНА СУВОРОВА ПОЛКА - ГВ. ПОЛКОВНИК ШИРИДОВ / 1945 года.

" 28 " Марта



Ширидов / ШИРИДОВ /

238

ДОСТОИН ВЫСШЕЙ СТЕПЕНИ ОТЛИЧИЯ ЗВАНИЯ "ГЕРОЯ СОВЕТСКОГО СОЮЗА"

КОМАНДИР 98 ГВАРДИЙСКОЙ СТР. ИЛОВАТСКОЙ
ОРДЕНА ЛЕНИНА КРАСНОЗНАМЕННОЙ ДИВИЗИИ
ГВАРДИИ ГЕНЕРАЛ-МАЙОР. -

/КУЗНЕЦОВ /

"2" апреля 1945 года

ДОСТОИН ОТЛИЧИЯ ЗВАНИЯ "ГЕРОЯ СОВЕТСКОГО СОЮЗА"

КОМАНДИР 3 Гв. СТР. КРЖОРПУСА
ГВАРДИИ ГЕНЕРАЛ-МАЙОР:
АЛЕКСАНДРОВ

"3" апреля 1945г.

заключение Военного Совета Армии:

достоин присвоения звания - "ГЕРОМ СОВЕТСКОГО СОЮЗА".

Командующий 28 Армией
Генерал-лейтенант
Лучинский.

Член Военного Совета
Генерал-майор
А. Мельников.

"1" апреля 1945г.



Присвоено звание
Героя Советского Союза
с вручением Ордена Ленина
и медали "Золотая Звезда"

Указ от 29.06.45г

10/156